

**BICC Newsletter November 2017/
BICC Newsletter November 2017**

Follow @BICC_Bonn on Twitter /
Folgen Sie @BICC_Bonn auf Twitter
https://twitter.com/BICC_Bonn

EVENTS / AKTIVITÄTEN

Training "Physical Security and Stockpile Management (PSSM) Competence Building Seminar", Nairobi, Kenya (7–15 December 2017)/

Training zur Kompetenzbildung im Bereich der physischen Sicherheit und Verwaltung staatlicher Waffenbestände (PSSM), Nairobi, Kenia (7. - 15. Dezember 2017)

Within the framework of the PSSM Capacity Development and Technical Advice in the Sahel and the Horn of Africa project, BICC aims at implementing capacity development activities in the area of PSSM for armed forces and security agencies in Africa. In partnership with the Regional Centre on Small Arms (RECSA), the Multinational Small Arms and Ammunition Group (MSAG) and the International Peace Support Training Centre (IPSTC), the PSSM Competence Building Seminar in Nairobi, Kenya, will be attended by 25 participants from military and police forces from five different East African states: Burundi, Kenya, Uganda, Ruanda and the Seychelles with four Instructor Candidates and six Senior Instructors. Besides the training of students, the seminar includes a train-the-trainer component that aims at African Instructors conducting these trainings without further MSAG involvement. Information:

<https://www.bicc.de/research-clusters/project/project/physical-security-and-stockpile-management-pssm-capacity-development-and-technical-advice-in-the-s/matthias.kroetz@bicc.de>

Didactic retreat, Mombasa, Kenya (4–6 December 2017)/

Didaktik Klausurtagung, Mombasa, Kenia (4. - 6. Dezember 2017)

As part of ongoing capacity development activities in the area of PSSM, BICC will conduct a two-day retreat for the Senior Instructors in which the candidates will receive a final didactic training before graduating as Senior Instructors of the Physical Security and Stockpile Management (PSSM) Competence Building Seminar in Nairobi from 7 to 15 December.

Information:

matthias.kroetz@bicc.de

Panel discussion "Climate as a cause of forced displacement", Murnau (30 November 2017)/

Podiumsdiskussion „Klima als Fluchtursache“, Murnau (30 November 2017)

Benjamin Etzold nimmt an einer Podiumsdiskussion der Georg-von-Vollmar-Akademie in

Murnau zum Thema „Klima als Fluchtursache“ teil. Hierbei wird sich in einer öffentlichen Abendveranstaltung mit der Thematik sogenannter "Klimaflüchtlinge" auseinandergesetzt.
Information:

benjamin.etzold@bcc.de

Field trip to Côte d'Ivoire and Burkina Faso (20–30 November 2017/

Feldforschung in der Elfenbeinküste und Burkina Faso (20. - 30. November 2017)

In the framework of the TelePATH project (Tipping Points of food security in coupled social-ecological systems of West Africa under climatic Hazards), Marie Müller-Koné is participating in an exploratory field trip from Abidjan to Ouagadougou and a Stakeholder Workshop in Ouagadougou, together with partners from the Institute for Environment and Human Security of the United Nations University (UNU-EHS), the Potsdam Institute for Climate Impact Research (PIK), from the Institute of Crop Science and Resource Conservation (INRES) and the Center for Development Research (ZEF) of the University of Bonn and the Department of Geography and Physical Geography and the Department of Remote Sensing of the University of Würzburg. The overall aim of TelePATH is to identify, measure, and characterize the feedback loops in Social Ecological coupled Systems (SES), the drivers and thresholds of tipping points, and the consequences of these tipping points on food security in West Africa.

Information:

mueller@bcc.de

wirkus@bcc.de

Book presentation "Helden des Helfens – Die deutsche Katastrophenhilfe im internationalen Einsatz", Berlin (28 November 2017)/

Präsentation des Buches „Helden des Helfens – Die deutsche Katastrophenhilfe im internationalen Einsatz“, Berlin (28. November 2017)

Am 28. November wird Conrad Schetter an der Präsentation der Festschrift zum 80. Geburtstag von DRK-Präsident Dr. Rudolf Seiters „Helden des Helfens – Die deutsche Katastrophenhilfe im internationalen Einsatz“ in Berlin teilnehmen. Er hat in der Festschrift den Beitrag „Krieg“ verfasst.

Information:

schetter@bcc.de

Training "Executive Level Course on Weapons and Ammunition Management", Berlin/Geilenkirchen (14–24 November 2017)/

Training "Executive Level Kurs über Waffen- und Munitionsmanagement", Berlin/Geilenkirchen (14. - 24. November 2017)

From 14 to 24 November, BICC is conducting a training course „Executive Level Course on Weapons and Ammunition Management“ in Berlin und Geilenkirchen in close cooperation

with the German Federal Foreign Office, the German Ministry of Defence and the *Bundeswehr* Verification Center. Representatives responsible for small arms control from 16 African countries as well as representatives from African regional organizations were invited to Germany. They received insights into political processes on small arms control and a practical introduction to physical security and stockpile management (PSSM) of small arms and ammunition.

Information:

<https://www.bmvg.de/de/aktuelles/kleinwaffenvernichtung--training-fuer-afrikanische-ausbilder-19926>
paes@bicc.de

Expert workshop on culture-sensitive complaint management for refugees in Germany, Trier (24 November 2017)/

Expertenworkshop zu kultursensiblen Beschwerdemanagement für Flüchtlinge in Deutschland, Trier (24. November 2017)

Simone Christ und Tim Röing werden im Rahmen des Expertenworkshops „Zwischen Vulnerabilität und Resilienz: Ansätze zu einem kultursensiblen Beschwerdemanagement für Flüchtlinge in Deutschland“ einen Vortrag mit dem Thema „Eine sozialwissenschaftliche Perspektive auf Konflikte in Flüchtlingsunterkünften“ halten.

Information:

simone.christ@bicc.de

Panel discussion “Regime and Politics in Russia and Turkey: A Comparison”, Bonn (24 November 2017)/

Podiumsdiskussion “Regime und Politik in Russland und der Türkei: Ein Vergleich”, Bonn (24. November 2017)

Die Deutsche Gesellschaft für Osteuropakunde (DGO) und die Deutsche Gesellschaft für Auswärtige Politik (DGAP) laden ein zur Podiumsdiskussion “Regime and Politics in Russia and Turkey: A Comparison” im Rahmen der internationalen Fachtagung „The Political Regimes in Russia and Turkey“. Panellisten sind Lale Akgün, Hochschule Bonn-Rhein-Sieg, vormals MdB und in der NRW Landesregierung, Nikolay Petrov, Higher School of Economics, Moskau, Michael Thumann, Die ZEIT, und Andreas Heinemann-Grüder (BICC). Ort: Bonner Universitätsforum, Heussallee 18-24, 53113 Bonn

Beginn: 19.00 Uhr

Information:

heinemann-grueder@bicc.de

Lecture series “Flight and asylum from a sociological perspective”, Fulda (16 November 2017)/

Vortragsreihe „Flucht und Asyl aus soziologischer Perspektive“, Fulda (16. November 2017)

Simone Christ und Tim Röing hielten im Rahmen der Vortragsreihe "Flucht und Asyl aus soziologischer Perspektive" der Hochschule Fulda einen Vortrag mit dem Thema „Leben im Wartezustand – Soziologische Perspektiven auf Konflikte in Flüchtlingsunterkünften“.

Information:

simone.christ@bicc.de

**Potentials of Renewable Energies for Sustainable Development, Bonn (15 November 2017)/
Potenziale erneuerbarer Energien für nachhaltige Entwicklung, Bonn (15. November 2017)**

On 15 November, the Johannes Rau Society (JRF) organized the panel discussion "Potentials of Renewable Energies for Sustainable Development". The event was an official side-event of the 2017 Interconnections Zone during COP23 at the German Development Institute / Deutsches Institut für Entwicklungspolitik (DIE). Shahrazad Far, BICC, presented on "Participatory Approaches to Energy Planning in Developing and Transition Countries: Balancing local impact sensitivity with national development goals" and Ole Soukup, Wuppertal Institute, on "Shaping sustainable energy pathways in the MENA region: Consideration of stakeholder priorities by means of multi-criteria assessment". The discussant was Safa' Al Jayoussi, IndyACT / Climate & Energy Campaign. The discussion was opened by Dieter Bathen, Chair of the Johannes Rau Society, and moderated by Tilman Altenburg, Department "Sustainable Economic and Social Development", German Development Institute / Deutsches Institut für Entwicklungspolitik (DIE).

Information:

pr@bicc.de

**BICC now part of the Bonn Alliance for Sustainability Research, Bonn (15 November 2017)/
BICC tritt Bonner Allianz für Nachhaltigkeitsforschung bei, Bonn (15. November 2017)**

Am 15. November fand während der COP 23 die Gründung der „Bonner Allianz für Nachhaltigkeitsforschung“ statt. Neben der Universität Bonn und dem Zentrum für Entwicklungsforschung werden ihr das BICC und drei weitere bedeutende Institutionen der Wissenschaftsregion Bonn angehören: das Institut für Umwelt und menschliche Sicherheit der Universität der Vereinten Nationen (UNU-EHS), das Deutsche Institut für Entwicklungspolitik (DIE) und die Hochschule Bonn-Rhein-Sieg.

Information:

pr@bicc.de

Conference and workshop on "Refugees between university, labour market und voluntary support", Berlin (9–10 November 2017)/

Arbeitstagung und Workshop „Geflüchtete zwischen Hochschule, Arbeitsmarkt und ehrenamtlicher Unterstützung“, Berlin (9.-10. November 2017)

Im Rahmen des vom BICC in Kooperation mit dem IMIS und der Universität Osnabrück durchgeführten Projekts "Flucht: Forschung und Transfer" fand in Berlin die Arbeitstagung „Geflüchtete zwischen Hochschule, Arbeitsmarkt und ehrenamtlicher Unterstützung:

Diagnosen und Strategien“ statt. Am 10. November folgte ein Workshop mit Vertretern aus Kommunen, Flüchtlingsberatungsstellen und Ehrenamtlichen. Elke Grawert und Benjamin Etzold moderierten an beiden Tagen Arbeitsgruppen.

Information:

benjamin.etzold@bicc.de

Presentation at the Cross-Area-Conference “Transregional Migration, Mobility and Forced Displacement”, Freiburg (9 November 2017)/

Vortrag auf der Cross-Area-Konferenz „Transregionale Migration, Mobilität und Zwangsvertreibung“, Freiburg (9. November 2017)

In the framework of the Cross-Area Conference „Transregional Migration, Mobility and Forced Displacement: Moving Beyond Methodological Nationalism“, Heidrun Bohnet gave a presentation on protracted refugee situations and durable solutions. The Conference was organized by CrossArea e.V. and the Arnold-Bergstraesser Institute.

Information:

<http://www.arnold-bergstraesser.de/news/annual-cross-area-ev-conference>
heidrun.bohnet@bicc.de

Workshop on “Forced displacement and employment—Concepts, Theories, Paradigms”, Berlin (8 November 2017)/

Workshop zum Thema „Flucht und Arbeit – Konzepte, Theorien, Paradigmen“, Berlin (8. November 2017)

Benjamin Etzold richtete gemeinsam mit Julia Freudenberg von der Leuphana Universität Lüneburg einen Workshop zum Thema "Flucht und Arbeit – Konzepte, Theorien, Paradigmen" in Berlin aus. Bei dem Workshop kamen Mitglieder des Arbeitskreises Flucht und Arbeit im Netzwerk Flüchtlingsforschung im Berliner Institut für empirische Integrations- und Migrationsforschung (BIM) der HU Berlin zusammen, um die konzeptionellen Grundlagen ihrer Forschungsprojekte zu diskutieren.

Information:

benjamin.etzold@bicc.de

Capacity-building Workshop, Santa Maria, Colombia (6–8 November 2017)/

Capacity Building Workshop, Santa Maria, Kolumbien (6. - 8. November 2017)

Markus Rudolf conducted a three-day capacity-building workshop on empirical methods of social research in Santa Maria in Columbia.

Information:

markus.rudolf@bicc.de

Conference on "Climate Action and Human Well-being at a Crossroads: Historical Transformation or Backlash?", Bonn (4–5 November 2017)/

Konferenz „Klimaschutzmaßnahmen und menschliches Wohlergehen am Scheideweg? Historische Transformation oder Rückschlag?“, Bonn (4.- 5. November 2017)

Conrad Schetter nahm an der Konferenz „Climate Action and Human Well-being at the Crossroads: Historical Transformation or Backlash?“ teil, welche von Deutschen Institut für Entwicklungspolitik und dem International Institute for Applied Systems Analysis organisiert wurde. Vertreterinnen und Vertreter aus Wissenschaft, Gesellschaft und Politik diskutierten über Themen wie die Implementierung der Agenda 2030 oder den möglichen Einfluss nationalistischer oder autoritärer Strömungen auf Frieden und Stabilität.

Informationen:

<http://www.crossroadsbonn.org/schetter@bicc.de>

NEW PUBLICATIONS / NEUE PUBLIKATIONEN

[Acharya, N., & Krötz, M. \(2017\). *Training Report: Physical Security and Stockpile Management \(PSSM\) Orientation Course Khartoum, Sudan*: BICC.](#)

[Etzold, B. \(2017\). Arbeit trotz Asyl? Erlebte Chancen und Hürden von Geflüchteten beim Zugang zu Arbeit. In M. Becker, V. Kronenberg, & H. Pompe \(Eds.\), *Fluchtpunkt Integration. Panorama eines Problemfeldes* \(pp. 319–353\). Heidelberg: Springer.](#)

[Etzold, B. \(2017\). Capitalising on Asylum – The Reconfiguration of Refugees' Access to Local Fields of Labour in Germany. *Refugee Review*, 3, 82–102.](#)

PRESS RELEASES / PRESSEERKLÄRUNGEN

14 November 2017 / 14. November 2017

[Bonner Allianz für Nachhaltigkeitsforschung \ Internationales Friedensforschungsinstitut tritt bei](#)

[Bonn Alliance for Sustainability Research \ BICC joins in](#)

13 November 2017 / 13. November 2017

[Training Report \ Physical Security and Stockpile Management \(PSSM\) Orientation Course](#)

8 November 2017 / 8. November 2017

[BICC-study on conflicts in refugee shelters: Results available in eight languages](#)

BICC IN THE MEDIA / BICC IN DEN MEDIEN

16 November 2017 / 16. November 2017

Vestnik Kavkaza.net: [Armenia: students protest](#) (in English)

15 November 2017 / 15. November 2017

eurasianet.org: [Armenia: Students Protest, Declare Hunger Strike Over Draft Deferment Bill](#)
(in English)

Bmvg.de: [Kleinwaffenvernichtung: Training für afrikanische Ausbilder](#) (in German)

8 November 2017 / 8. November 2017

Eureporter: [#G5SahelForce: Time to change the conversation](#)